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وقتي آمدم بانک ها 
هزار ميليارد تومان 
اموال ایميدرو را 
ضبط کرده بودند. 
دومين اتفاقي که 
روي داد مساله 
نبود ارز بود که 
باعث توقف طرح ها 
شد. قيمت تمام 
شده، گران تر بود 
از این هشت طرح، 
طرح یکي از آنها 
فروخته شده بود. 
دعواي زمين و آب 
و قرارداد و شروع 
عمليات و... همچنان 
پابرجا بود. 
هفت طرح دیگر 
به دليل بي پولي 
درصدد اخذ 
مجوز هاي خاص 
از مسيرهاي دیگر 
بودند که هنوز هيچ 
تصميمي براي آنها 
گرفته نشده بود

لیلا ناطقي- مهدي كرباس��يان با روي گشاده با همان 
بذله گويي خاص خود پذيرايمان شد. با اينكه اين آخر سالي 
س��رش خيلي شلوغ بود اما با تمام گرفتاري هاي خود يك 
وقت يك س��اعته در اختيارمان گذاشت تا با ما بگويد آنچه 
بر س��ر ايميدرو در هشت س��ال فعاليت دولت هاي نهم و 

دهم آمده است. 
خودش مي گويد تمام وقتش در ايميدرو در اين هفت ماهي 
كه دولت يازدهم سر كار آمده صرف حل وفصل مواردي مي شود 
كه دس��تاوردهاي دولت نهم و دهم است و براي ايميدرو اين 
گرفتاري ها به ميراث باقي مانده است؛ از بدهي بانكي شركت هاي 
رد ديوني دولتي تا طرح هاي نيمه تمام گرفته تا مشكل جذب 
سرمايه گذار كه مساعدت دولت را مي طلبد. معاون وزير صنعت 
كه كارنامه اي درخشان در حوزه اقتصاد كلان كشور از جمله 
حوزه هاي گمرك، بازار سرمايه، بورس، تامين اجتماعي، راه و 
ترابري، وزارت نفت، صندوق هاي بازنشستگي و بانك ها دارد، دل  
پري از موضوع حذف تجربه در دولت نهم و دهم دارد. كرباسيان 
مي گويد كه تجربه را حذف كردند و به بهانه جوان گرايي، مديراني 
را كه 30 سال دولت جمهوري اسلامي براي آنها هزينه كرده 
بود كنار گذاشتند تا اقتصاد كشور به خاطر تصميمات مديران 
جوان و بي تجربه لطمه پذير شود. دست اندازي به منابع بانكي 
از س��وي دولت دهم موضوعي بود كه كرباسيان از آن سخن 
گفت كه حاصل آن بي پولي و ورشكستگي بنگاه هاي اقتصادي 

سودآور بود.
گپ و گفت يك ساعته ما با مهدي كرباسيان را بخوانيد:

آقاي كرباس�یان از ش�روع كار خود در ایمیدرو  � 
بگویید. پس از س�ال ها جدایي از بدنه دولت با ورود 
ب�ه ایمیدرو دوباره كار اجرایي را در دس�ت گرفتید. 
بفرمایی�د ایمیدرو را چگونه تحوی�ل گرفتید و طي 
این مدت عمده اقدامات اساسي انجام شده براي این 
سازمان كه یكي از سازمان هاي بزرگ توسعه اي كشور 

است، چه بوده است؟

خوشحالم كه مجددا پس از سال ها به بدنه دولت بازگشتم تا 
بتوانم با استفاده از تجربيات چندين ساله و تخصصم به توسعه 
و اقتصاد كشور كمك كنم و اين را براي خود افتخار مي دانم. 
در ابتدا بايد بگويم كشور ما كشوري است كه نعمات زيادي 
دارد، كشوري است كه از ذخاير غني نفتي، گاز و ذخاير عظيم 
معدني برخوردار است. كشوري كه پتانسيل زيادي دارد و از نظر 
موقعيت جغرافيايي و استراتژيك نيز در جايگاهي است كه كمتر 
كشوري در دنيا اين جايگاه را دارد؛ از نظر ژئوپلتيك، فرهنگ، 
تاريخ و مهم تر از آن مردمي كه بايد به آنها افتخار كرد. يكي از 
مهم ترين امتيازات كشور ما امتياز داشتن معدن است، كشوري 
كه يكي از بهترين كشورها از نظر داشتن ذخاير معدني است اما 
متاسفانه تنها هفت درصد كل كشور ذخاير معدني اش شناخته 
شده، كشوري مانند افغانستان طي چند سال گذشته با كمك 
انگليسي ها و آمريكايي ها معادنشان را شناسايي كردند اما ما از 

اين نظر هنوز دچار مشكل هستيم.
در حال حاضر ذخاير معدني افغانستان حدود هزار ميليارد 
دلار تخمين زده ش��ده اما ذخاير ما حدود 700 ميليارد دلار 
برآورده ش��ده كه شايد مهم ترين علت آن عقب ماندگي ها در 
زمينه برنامه هاي اكتش��افي معدني در كشور است. در حال 
حاضر ما طرح هاي نيمه تمام و زمين مانده زياد در دست داريم، 
طرح هايي كه استارت خورده اما به اتمام نرسيده يا طرح هايي كه 
قرار بوده آغاز شود كه نشده است. ما بايد بپذيريم طي سال هاي 
89 تا 92 بزرگ ترين اتفاقي كه براي اين سازمان افتاد و آن را از 
مسير پيشرفت دور كرد، تعويض روساي اين سازمان طي اين 
سه سال بود به طوري كه سازمان طي اين مدت شش رييس 
عوض كرده است. نبود ثبات مديريتي و عدم تخصص مديران 
سابق باعث ش��ده كه تصميمات اتخاذ شده در اين سازمان 
كارشناسي نباشد. اين امر باعث اين شده كه كارهاي جاري 
سازمان روي زمين بماند و در نهايت لطمه آن دامنگير ايميدرو 
شده است. تصميمات نابجا در دولت گذشته موجب شد بيش 
از 20 هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري دولت در اين سازمان به 
اسم خصوصي سازي و خلاف جهت راه خصوصي سازي با نام رد 

ديون دولت به سازمان ها و نهادهاي ديگر بر باد رود، سازمان ها و 
نهادهايي كه اصلا تخصص كار را نداشتند  تا جايي كه طرح هاي 
توسعه اي سازمان نيمه تمام ماند و پول رفته هم با آن بازنگشت. 
به عنوان نمونه ظرف پنج سال گذشته تلاش شد طرح هاي 
فولادي اجرايي شود. اصل كار درست بود اما به دليل بي پولي 
و تامين اعتبار ريالي طرح ها، اوراق مشاركت هزار ميلياردي با 
مدد دو بانك تجارت و ملت صادر شد اما چون نتوانستند پول ها 
را پس بدهند، بانك ها ضمانت هاي ايميدرو را جذب و ضبط 
كردند. بنده وقتي آمدم بانك ها هزار ميليارد تومان اموال ايميدرو 
را ضبط كرده بودند. دومين اتفاقي كه روي داد مساله نبود ارز بود 
كه باعث توقف طرح ها شد. قيمت تمام شده، گران تر بود از اين 
هشت طرح، طرح يكي از آنها فروخته شده بود. دعواي زمين و 

آب و قرارداد و شروع عمليات و... همچنان پابرجا بود. 
هفت طرح ديگر به دليل بي پولي درصدد اخذ مجوز هاي 
خاص از مسيرهاي ديگر بودند كه هنوز هيچ تصميمي براي 
آنها گرفته نشده بود يا در مورد پروژه معادن زغال سنگ طبس 
پروژه از سال 83 آغاز شده و براي مناقصه رفته بود اما تا چند 
روز پيش ما با چيني ها در اين زمينه جلسه داشتيم كه هنوز 
اقدامي نشده بود. سازماني كه بر مدار بوروكراسي و كاغذبازي 
طرح هايش روي زمين مانده بود، در چنين شرايطي بنده اين 
س��ازمان را تحويل گرفتم كه اميد اس��ت با كمك و حمايت 
دولت و استفاده از تخصص همكاران و كارشناسان بتوانيم اين 

عقب ماندگي ها را جبران كنيم.
س�ازمان هاي توس�عه اي ابزار توسعه هر كشوري  � 
هس�تند و بازویي كه كمك به رش�د اقتصاد كشورها 
مي كند. ما براي توسعه نیازمند سرمایه گذاري در این 

سازمان ها هستیم.
دقيقا بايد بگويم اگر مي خواهيم مساله اشتغال و معاش 
مردم را حل كنيم هيچ راهي جز سرمايه گذاري نداريم كه اين 
مساله جزو وظايف دولت هاست. در كنار اين امر بايد با استفاده 
از مديريت باتدبير و تجربه و همدلي و وحدت بين مسوولان 

قوا به كمك توسعه كشور بشتابيم.
براي س�رمایه گذاري معم�ولا از فاینانس خارجي  � 
كشورها بهره مي برند، ایمیدرو چقدر از فاینانس استفاده 
كرده، طرح ها چقدر آمادگي فاینانس را دارند و چقدر از 
فاینانس خارجي استقبال شده است؟ آیا فكر مي كنید 
با توجه به گش�ایش هاي اعتباري كنوني ما مي توانیم 
انتظار سرمایه گذاري خارجي را از اروپایي ها در صنایع 

معدني داشته باشیم؟
بايد بپذيريم منابع مالي ما براي سرمايه گذاري محدود است. 
متاسفانه درآمد ارزي و اصلي كشور محدوديت دارد به طوري 
كه طي اين 30 سال و حتي قبل از آن هم اين مشكلات بوده 
است. طي سال هاي گذشته با وجود قيمت نفت بشكه اي 120 
دلار نتوانستيم اين محصول توليد و صادر كنيم و كشور متحول 
نشد چراكه دولت تدبير و مديريت لازم را نداشت. اشتباه اين بود 
كه پول ها به جاي توليد به سمت هزينه جاري كشور سرازير شد 
كه حاصل آن نرخ تورم 40 درصد، نرخ بيكاري دو رقمي و نرخ 
سرمايه گذاري منفي بود. رشد اقتصاد منفي پنج درصد و صنعت 
منفي 12 درصد شد، مساله اي كه حتي در تاريخ شاهنشاهي 
هم رخ نداد. از درآمد كلان نفت استفاده بهينه نشد و از منابع 
موجود درست استفاده نگرديد. ما نتوانستيم جذب منابع كنيم 
در حالي كه كشورهايي مانند برزيل، تركيه و مالزي توانستند 
اين كار را بكنند. آنها سرمايه گذاري خارجي را جذب كردند 
و توانستند اقتصادشان را متحول كنند. بنده در سال 1378 
معاون وزير نفت بودم كه طي سفري به برزيل مشاهده كردم 
آنها با نرخ تورم بالاي 80 درصد توانستند اين كار را انجام دهند. 
زماني كه معاون وزير راه بودم و به تركيه رفتم كاملا لمس كردم 
هزار دلار چند هزار لير تركيه بود اما سه ماه بعد كه مجددا به 
آنجا سفر كردم اين رقم پنج هزار تفاوت كرده بود، يعني آنها 
توانستند نرخ تورم خود را پايين آورند و حتي به 10 درصد هم 
برسانند. نرخ رشد سرمايه گذاري خود را بالا بردند و تصميمات 
درست اقتصادي گرفتند، ما هم براي كاهش نرخ تورم بايد جذب 
سرمايه گذاري داشته باشيم. سياست دولت يازدهم در اين زمينه 
سياست درستي است كه حمايت مقام معظم رهبري را هم در 
پي دارد. ما بايد بتوانيم مساله تعامل با دنيا را حل كنيم. ايران 
بايد با اين همه امكانات و پتانسيل ها جزو 10 كشور برتر دنيا 

باشد. چرا ما حتي جزو 20 كشور اول هم نيستيم؟
كشورهايي كه ظرفيت نصف ما را هم ندارند توانستند، ما 
چرا نتوانيم؟ لذا مشكلي كه در ايميدرو يا بيشتر شركت ها و 

 گفت وگو با 

 مهدي کرباسیان، 

 معاون وزیرصنعت و

 رییس هیات عامل ایمیدرو:

منابع برای 
سرمایه گذاری 
محدود است
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شده است. دولت هاي نهم و دهم افراد ناوارد و بي تجربه را كه 
جزو افتخاراتش بود كه از جوانان استفاده مي كنيم آورده است. 
متاسفانه اين خطرناك ترين رفتاري بود كه انجام شد چراكه 
تجربه را كنار گذاشتند. بنده در يك سخنراني در سال 84 
اين سخنان را گفتم كه بزرگ ترين مشكل اين دولت حذف 
تجربه بود. شما بهترين متخصصان و عالمان را كنار گذاشتيد. 
تجربه و تخصص بسيار مهم است. 30 سال دولت جمهوري 
اسلامي هزينه كرد تا مديران اين تجربيات را به دست آوردند. 
اين حرف به آن معنا نيست كه مديران حتما بايد در پست ها 
باقي مي ماندند، دولت مي توانست به عنوان مشاور در اتاق هاي 
فكر از آنها استفاده كند. دولت قبل تفكر 30 ساله را حذف 
كرد كه اين امر به اقتصاد كشور بسيار لطمه زد. نكته ديگر 
دول��ت دهم آن بود كه  به منابع بانك ها كه پول مردم بود، 
دست اندازي كردند كه دولت اين را حق خود مي دانست. ظرف 
چند سال، دست اندازي به منابع صندوق هاي بازنشستگي، 
تامين اجتماعي و... بود. ما س��ال 76 كه تامين اجتماعي را 
تحويل داديم يك بنگاه پولدار اقتصادي بود. وقتي شستا را 
در سال 84 تاس��يس كرديم جزو قدرتمندترين بنگاه هاي 
اقتصادي كش��ور بود اما الان چه اتفاقي افتاده است؟ تامين 
اجتماعي س��ر پرداخت هاي خود دچار مشكل است و پول 
درمان ندارد. حقوق بازنشستگي نمي تواند بدهد براي اينكه 
دست اندازي به پول مردم شده است. اين باور در ايميدرو هم 
رخ داده است به اين معنا كه پول بانك ها را نبايد داد. واحدها 
بدهي بانكي داشته اند و پولش را نداده اند، جرايم بانكي رويش 
آمده و رسيده به اجرا، ما اين سازمان را با اين شرايط تحويل 
گرفتيم. مشكلي كه هس��ت آن است كه بيشتر بدهي هاي 
بانكي به اجراييه رسيده، يعني بانك ها آمدند اموال را بگيرند. 
اين مسايل گرفتاري هايي است كه درست شده است. برخي 
از اين رفتارها آگاهانه بوده، برخي از بي سوادي و كم اطلاعي 

و بي تجربگي مدير مربوطه بوده است.
اي��ن موارد وقت ما را بس��يار مي گيرد. نه تنها در ايميدرو و 
بلكه در س��اير واحدهاي اقتصادي كشور اين مشكلات هست، 
مشكلاتي كه بايد يكي يكي حل شود. ما در كنار كارهاي جاري 
دنبال طرح هاي نيمه تمام هم هستيم. ما كار ميان مدت را شروع 
كرديم. برنامه استراتژيك ايميدرو طي سال هاي 82 و 83 تهيه 
شده كه كار بسيار خوبي انجام شد كه طي سال هاي 89 يك 

اصلاحيه به آن خورده است.
اولين كاري كه ما انجام داديم اين بود كه برنامه كوتاه مدت 
گذاشتيم. گروه علمي و پژوهشي تشكيل داديم تا با برنامه ريزي ها 
در صورت نهايي شدن نقشه راه چهار ساله داشته باشيم. بعد از آن 
كه سياست هاي دولت روشن شد، اين مساله را به روز مي كنيم. 
اقدام ديگرمان هم نقش��ه راه فولاد است. طرح جامع فولاد در 
سال هاي گذشته متوقف شده بود. به شركت ملي فولاد ابلاغ شد تا 

طي قرارداد با مشاور داخلي اطلاعات لازم را جمع آوري كند.
بديهي است اگر نياز به مشاور خارجي داشته باشد از آن 
استفاده مي كنيم. اواخر اسفندماه امسال اين قرارداد منعقد 
شد. متاسفانه يك مسايلي كه در دولت گذشته رخ داد انحلال 
شركت ملي فولاد با 54 سال تجربه بود. حداقل پنج ماه طول 
كش��يد در هيات دولت تا با عنايت وزارت اقتصاد و پيگيري 
وزي��ر محترم صنعت و موافقت دكتر جهانگيري، معاون اول 
اين شركت بازگشت. شركت ملي فولاد ابزار توسعه اي است، 
با انحلال اين شركت توازن ها به هم خورد. به عنوان مثال در 
هفت طرح فولادي فكر تاسيس آن فكر محروميت زدايي بوده 
است. ايده، ايده درستي بود اما روش هاي اجرايي نادرست بود. 
در محلي كه محيط كشاورزي و باغداري دارد شركت فولاد 
تاس��يس كردند كه اين خدمت به مردم نخواهد بود چراكه 
مسير را از مسير صحيح به مسير ديگر مي برد. يا تاسيس يك 
واحد فولادي در جايي كه آب وجود ندارد! اين مساله قيمت 
تمام ش��ده را بالا مي برد كه با بالا رفتن آن در دنياي رقابتي 
كه سوبسيد ندارد باعث مي شود توليد روي دست صاحبش 
باد كند! اين تفكرات، تفكرات دهه 60 بود كه در دهه 84 به 
بعد اجرا شد، بعد آن مسوولان وقت به اين نتيجه رسيدند كه 
بايد آن را اصلاح كنند. دوباره آمدند از نو بسازند، نتيجه بدتر 
شد؛ بدهي بود كه حالا گردن ما افتاده است. پول هاي نفت 
بشكه اي 120 دلار معلوم نشد چه شد. نرخ تورم 40 درصد 
شد، تحصيلكردگان بيكار كه نرخ بيكاري آنها، نزديك به 30 
درصد رسيده است، نرخ رشد منفي پنج درصد اقتصاد و منفي 

12 درصد صنعت، اين تجربه و آزمون ناگواري بود.

واقعيت آن است که 
هنوز در حوزه عمل 

به نظر مي رسد تا 
مرحله دوم کاهش 

تحریم ها در ماه 
جولاي راه زیادي 

مانده است. پيش بيني 
مي شود که تا این 

مدت تحول اساسي در 
حوزه سرمایه گذاري 
خارجي اتفاق نيفتد اما 

همين که آمدند و 
مذاکره کردند تحولي 

اساسي است. ظرف 
9 سال گذشته حتي 
براي برخي پروژه ها 
نمي آمدند مذاکره 

کنند. برخي پروژه ها 
فني است و نيازمند 

حضور غربي ها تا 
عقب ماندگي ها جبران 
شود که با زمينه هایي 

که فراهم شده این 
کار ان شاءالله در آینده 

انجام خواهد شد. 
اما در حوزه معدن 

و صنایع معدني سه 
کشور بيشتر به ایران 

توجه کردند که بيشتر 
ایتاليایي ها هستند. 

روساي حدود 2۰ 
شرکت بزرگ معتبر 

اروپایي و آسيایي به 
ایران آمدند. هندي ها 
به صورت جدي وارد 

عمل شدند از جمله 
شرکت هاي جين دال، 

متيل و شرکت هاي 
بزرگ دیگر

واحدهاي اقتصادي است آن است كه بايد بپذيريم طرح هاي 
نيمه تمام، تمام و طرح هاي جديد هم با سرمايه گذاري آغاز شود. 
در حوزه فاينانس هم بايد عرض كنم در سال 92 كشوري كه 
فاينانس را داشت چين بود كه آن هم متوقف شد. با تفاهمات 
انجام شده در سطح روساي جمهور دو كشور و سياست هايي 
كه دولت يازدهم در پيش گرفت، توانستيم ال  سي هاي باقيمانده 
را يكي يكي باز كنيم ضمن اينكه در براي ورود غربي ها به كشور 
باز شد. تحريم هاي ظالمانه عليه كشور و مردم ايران همچنان 
ادامه دارد. سياست دولت آن است كه ارتباط ما با آنها از مبناي 
عزت باشد و تاكتيك هاي به كار گرفته شده هم مويد همين 
مطلب براي حفظ حكومت است. خوشبختانه دولت مسيري 
را كه طي كرد مسير درستي بود. دولت هاي نهم و دهم مسير 
عزت را با دعوا با دنيا مي دانستند كه حاصل آن فقر، بيچارگي و 
ضعف كشور بود. اهانت هايي به ايران و ايراني شد كه شان ايران 
را در جهان پايين آورد. دولت يازدهم تلاش مي كند اين عزت 

از دست رفته را بازگرداند.
جناب كرباسیان از سفر هیات فرانسوي به ایران و  � 
مذاكرات ایمیدرو بگویید. دستاورد مذاكرات سازمان 

متبوع شما با این هیات چه بود؟
بعد از توافقات ژنو و مذاكرات ايران با دنيا به تدريج اين 
دايره و فضاي بسته بازتر شد. در گذشته اگر هياتي از خارج 
به ايران مي آمد در حد كارشناس يا مدير يك بخش بود اما 
با اتخاذ سياست هاي تدبيري دولت يازدهم پس از مذاكرات 
ژنو به تدريج از كشورهاي آلمان، ايتاليا و فرانسه هيات هايي 
آمدند، شركت هاي معتبري كه اظهار علاقه براي همكاري 
با ايميدرو كردند. فرانس��وي ها هم قرار بود معدني هايشان 
بيايند اما هيات مذكور بيش��تر صنعتي بود. قرار شد هيات 
ديگ��ري هم  كه بيش��تر از ح��وزه معدن باش��ند، بيايند. 
مي دانيد كه فرانسوي ها معدن و صنايع معدني كمي دارند 
اما شركت هاي ديگري هم آمدند كه در مجموع علاقه مند 

به سرمايه گذاري هستند.
واقعيت آن اس��ت كه هنوز در حوزه عمل به نظر مي رسد 
تا مرحله دوم كاهش تحريم ها در ماه جولاي راه زيادي مانده 
است. پيش بيني مي ش��ود كه تا اين مدت تحول اساسي در 
حوزه سرمايه گذاري خارجي اتفاق نيفتد اما همين كه آمدند و 
مذاكره كردند تحولي اساسي است. ظرف 9 سال گذشته حتي 
ب��راي برخي پروژه ها نمي آمدند مذاكره كنند. برخي پروژه ها 
فني است و نيازمند حضور غربي ها تا عقب ماندگي ها جبران 
شود كه با زمينه هايي كه فراهم شده اين كار ان شاءالله در آينده 
انجام خواهد شد. اما در حوزه معدن و صنايع معدني سه كشور 
بيشتر به ايران توجه كردند كه بيشتر ايتاليايي ها هستند. روساي 
حدود 20 شركت بزرگ معتبر اروپايي و آسيايي به ايران آمدند. 
هندي ها به صورت جدي وارد عمل شدند از جمله شركت هاي 

جين دال، متيل و شركت هاي بزرگ ديگر.
در حوزه اكتشاف و همكاري اكتشافي روس ها دوباره اعلام 
آمادگي كردند. بسياري از ش��ركت هاي روسي كه در بورس 
نيويورك و بورس اروپا هس��تند اخيرا سروكله آنها پيدا شده 
است و علاقه مند به همكاري در حوزه اكتشاف هستند. ما هم 
علاقه مند همكاري در حوزه اكتش��افي هستيم چراكه سابقه 

اكتشاف ايران را آنها داشته اند.
ایمیدرو براي اجرا و اتمام طرح هاي خود پیشنهاد  � 
دریافت پنج میلیارد دلار تسهیلات را از صندوق توسعه 
ارایه داده است و اخذ 20 میلیارد دلار تسهیلات را نیز 
براي برنامه چهار ساله خود مطرح كرده، در این خصوص 

توضیح بفرمایید.
بنده سال ها در حوزه هاي مختلف اقتصادي فعاليت داشته ام، 
در گمرك، بازار س��رمايه، شوراي عالي بورس و سال ها عضو 
هيات مدي��ره بانك ها ب��وده ام. در حوزه هاي تامين اجتماعي، 
راه وتراب��ري، حوزه نفت، صندوق هاي بازنشس��تگي و... حوزه 
اقتصاد كلان را به صورت كاربردي خوب مي شناسم و اعتقاد 
دارم در مقطع فعلي براي برون رفت از چالش هاي كنوني و چالش 

سرمايه گذاري دولت بايد چند تصميم عمده بگيرد.
دولت بايد سازمان هاي توسعه اي بزرگ مانند ايميدرو و ايدرو 
و پتروشيمي را به طور ويژه مورد حمايت قرار دهد تا اينها بتوانند 
سرمايه گذاري كنند. در كنار اين بخش خصوصي فعال است. 
بايد بپذيريم بخش خصوصي دو دسته است؛ دسته اول كه طي 
هشت سال گذشته به دليل عدم ثبات جو سياسي وجوهشان را 

از حوزه سرمايه گذاري و توليد خارج كرده اند.
اينها براي آوردن پول به داخل و سرمايه گذاري نياز به ثبات 

مديريت و ثبات اقتصادي كشور دارند تا سرمايه گذاري كنند. آنها 
علاقه مند به سرمايه گذاري هستند كه اين مساله زمان مي برد.

دسته دوم واحدهاي توليدي هستند كه قفلند، به اين معنا 
كه يا بدهي بانكي و معوقه دارند و از وزارتخانه ها و... طلبكارند. 
اين واحدهاي توليدي نمي توانند مس��ايل مالي و بانكي خود 
را حل كنند و فروش ندارند بنابراين دليلي نيست كه بيايند 
س��رمايه گذاري كنند. باي��د بپذيريم حرف ه��اي تئوريك و 
شعارگونه براي اين مساله فايده اي ندارد. گفتن خصوصي سازي 
به صورت ش��عاري فاي��ده اي ندارد. همه ما ب��ه اصل»44« و 
خصوصي سازي اعتقاد داريم. هيچ كس هم نمي تواند بگويد ما 
موافق سرمايه گذاري نيستيم ولي اعتقاد داريم در مقطع فعلي 
ابتدا بايد سازمان هاي توسعه اي حمايت شوند. شما زماني كه 
سرمايه گذاري را آغاز مي كنيد و يا مشاركت مي نماييد با بخش 
خصوصي، اجبار داريد. به محض اينكه طرح آماده ش��د آن را 
بفروشيد، يا پشتيباني كننده براي بخش خصوصي باشيد، در 
نتيجه صندوق توس��عه ملي بايد به اين سمت برود. در حال 
حاضر خيلي از طرح ها يك پايش لنگ اس��ت، يعني آمدند 
مساله ارزي را حل كرده، ال سي باز كرده  و ريال ندارند پروژه 
را تمام كنند و به پيش ببرند كه اين براي كشور فايده ندارد. 
پيشنهاد ما اين بود كه از صندوق توسعه كشور به سازمان هاي 
توسعه اي مثل ايميدرو وام پرداخت شود تا بتوانيم طرح هاي 

بزرگ را شروع كنيم.
به عنوان مثال ما مي خواهيم كارخانه فولاد پنج ميليون 
تني راه اندازي كنيم. كدام بخش خصوصي آمادگي دارد يا 
مي تواند اين كار را انجام دهد. شعار نبايد بدهيم، ما بايد كار 
را آغاز كرده و كمك كنيم خارجي ها هم بيايند، با مشاركت 
بخش خصوصي و ايرانيان خارج از كش��ور. بديهي اس��ت 
قانون هم داريم كه سازمان هاي توسعه اي مكلف هستند به 
محض اينكه طرح به بهره برداري رسيد، ظرف سه سال آن را 
بفروشند. ما از زمان آغاز كار اعلام آمادگي كرديم براي فروش 
طرح هاي چند حوزه از جمله زغال سنگ. طرح هاي ديگر هم 
هستند كه اگر مشتري پيدا شد آماده باشد سرمايه گذاري 
كنند. هفت طرح فولادي قرار بود دولت ال سي باز كند، ما هم 
گفتيم 65 درصد آن بخش غيردولتي و 35 درصد هم ما كار 
را انجام مي دهيم. برخي مي گويند چرا همه را نمي فروشيد. 
اين طرح ها مشكل ال سي و فاينانس دارند. مشكل زمين و 
مدارك و... ما نگران هستيم مثل طرح هشت آن كه فروخته 
ش��ده، هنوز هم رويش بحث و دعواست. ما در اين طرح ها 
شريك مي شويم و براساس قرارداد سهم خود را به محض 
اينكه كار شروع شد به قيمت كارشناسي روز واگذار مي كنيم 
و مي رويم روي پروژه بعدي. اصرار داريم دولت در اين مواقع 
تصميم سريع بگيرد. هفت ماه از زمان روي كار آمدن دولت 
يازدهم گذشته، ما براي سرمايه گذاري مي خواهيم كار اساسي 
انجام دهيم. پيشنهاد ما اين است كه از صندوق توسعه ملي 
در سقف 20 ميليارد دلار پرداخت شود پنج ميليارد آن در 
س��ال 93 داده ش��ود. اين مساله به مجلس رفت و حمايت 
كميسيون صنايع و معادن مجلس را به همراه داشت و در 
صح��ن علني مجلس راي آورد. ش��وراي نگهبان يك ايراد 
ب��ر آن گرفت بنابراين كه با قانون برنامه كه بايد به بخش 
خصوصي پول داده شود تناقض دارد. در مجلس اين مساله 
اصلاح شد كه يك ساله اولش پنج ميليارد بدهيد، تشكيك 
كردند كه بايد دوسوم راي باشد كه هفت راي كم آورد. ما 
امي��د داريم با حمايت رييس جمهور و معاون اول كه خود 
اهل حوزه صنعت و معدن هستند اين موضوع حل شود تا 

بتوانيم اين مساله را به زودي حل كنيم.
از نقشه راه بهره وري پنج ساله ایمیدرو بگویید: � 

در كنار طرح هاي نيمه تمام ايميدرو همان طور كه گفتم 
با بانك هاي شركت هاي واگذار شده بابت رد ديون مشكل 
پيدا كرد. شركت هايي كه بابت رد ديون واگذار شدند و بدهي 
داخلي و خارجي آنها براي ايميدرو باقي ماند. به عنوان مثال 
شركتي واگذار شده و رفته، به بانك فرانسوي يا سوييسي 
بدهي را پرداخت نكردند، اين موضوع به بانك مركزي اروپا 
ارجاع شده و آنها اموال دولت جمهوري اسلامي ايران را بابت 
اين مساله تصاحب كردند. يا در بانك هاي داخلي شركتي 
را ايميدرو تضمين كرده شركت بابت بدهي دولت رد ديون 
ش��ده، قرار بوده از كالا و محصول خ��ود بدهي را بپردازد، 
نپرداخته اند. مالي باقي نمانده حالا بانك آمده تضمينش را 
ايمي��درو بايد بدهد كه از كجا بدهد. 60 درصد وقت ما در 
ايميدرو در هفت ماه گذشته صرف رفع و رجوع اين مشكلات 


